
W jaki sposób 
rodzic może 

wspierać dziecko 
w kwestii ocen



Każdy rodzic pragnie, by jego 
dziecko osiągało sukcesy, miało 
dobre oceny i czuło się pewnie 
w szkole.

Jednak zbyt duże oczekiwania 
mogą obciążać dziecko i odbierać 
mu radość z nauki.

Presja na wyniki często 
sprawia, że dziecko zaczyna uczyć 
się ze strachu - nie z ciekawości.

A przecież celem edukacji nie 
jest tylko zdobycie piątki, 
ale rozwój, samodzielność i 
wiara w siebie.



Dlaczego temat presji 
jest tak ważny

Dzieci chcą zadowolić dorosłych -

szczególnie rodziców.

Kiedy więc słyszą: „Dlaczego tylko 

czwórka?” albo „Musisz się bardziej 

postarać”, często odbierają to jako sygnał, 

że nie są wystarczające.

Presja nie motywuje - ona osłabia 

poczucie własnej wartości.

Z czasem dziecko może zacząć wierzyć, 

że jego wartość zależy od stopni, a nie od 

tego, kim jest.



Czym naprawdę 
są oceny

Oceny to tylko informacja 
zwrotna - krótkie podsumowanie 
tego, co dziecko już potrafi, a co 
warto jeszcze poćwiczyć.

Nie mówią nic o charakterze, 
wrażliwości, kreatywności 
czy empatii.

Stopnie pomagają nauczycielom 
i uczniom w planowaniu nauki, ale 
nie definiują wartości dziecka.

To tylko sygnał: „tu już dobrze, 
tu jeszcze możesz się rozwinąć.”



Niższa ocena to 
nie powód do 

krytyki

To zupełnie normalne, że dziecku czasem 
trafi się niższa ocena.

Każdy ma gorszy dzień, trudniejszy temat, słabsze 
samopoczucie czy po prostu moment, w którym coś nie 

poszło tak, jak chciał.

Niższa ocena nie oznacza lenistwa czy braku 
zdolności - to tylko sygnał, że dziecko czegoś jeszcze 
nie opanowało lub potrzebuje więcej czasu.

Tak jak dorosły popełnia błędy w pracy, tak dziecko 
ma prawo uczyć się na swoich potknięciach.

Krytyka w takiej chwili nie pomaga - odbiera 
motywację i pewność siebie.

Zamiast mówić: „Jak mogłeś dostać taką ocenę?”

Warto zapytać: „Co się stało? Jak mogę ci pomóc 
następnym razem?”



Kiedy oceny stają się 
źródłem presji



Skutki zbyt dużej presji
Presja na dobre stopnie może prowadzić do m.in.:

• przewlekłego stresu, bólu brzucha, bólu głowy, 

trudności ze snem,

• unikania szkoły lub nauki,

• obniżonej motywacji („po co się starać, skoro i 

tak będzie źle”),

• niskiego poczucia własnej wartości,

• przekonania, że porażka to wstyd.

Dziecko, które żyje w napięciu, nie uczy się 

efektywnie - mózg zestresowany gorzej 

zapamiętuje informacje.



Co wspiera dziecko 

Dzieci rozwijają się najlepiej, gdy czują zrozumienie i 
wsparcie.

Zamiast pytać tylko o wyniki, warto zapytać o 
emocje, trudności i sukcesy.

Pomaga, gdy rodzic:

• chwali za starania, nie za perfekcję,

• uczy, że błędy są częścią nauki,

• słucha, zamiast krytykować,

• docenia wysiłek i wytrwałość,

• pokazuje, że kocha dziecko niezależnie od wyników.

Dziecko w poczuciu bezpieczeństwa ma odwagę 
próbować i rozwijać skrzydła.



Jak rozmawiać o ocenach

Słowa rodzica mają ogromną moc.

Często to, co dla dorosłego brzmi „neutralnie”, dziecko 
odbiera jako ocenę swojej wartości.

• Zamiast: „Dlaczego nie piątka?”

Powiedz: „Widzę, że się starałeś/ starałaś. Co było dla 
ciebie trudne?”

• Zamiast: „Mogłeś się bardziej przyłożyć.”

Powiedz: „Co możemy zrobić, żeby następnym razem było 
łatwiej?”

Takie rozmowy uczą dziecko refleksji, a nie lęku.



Jak budować zdrowe 
podejście do nauki

Pomaga, gdy rodzice:

✓ pokazują, że uczenie się to proces, nie wyścig,

✓ nie porównują dziecka z innymi,

✓ wspierają samodzielność,

✓ pomagają planować naukę i odpoczynek,

✓ świętują małe postępy, a nie tylko wysokie oceny.

Dziecko, które czuje się wspierane, uczy się dla 
siebie, nie dla oceny.



Wspierające zdania, które warto mówić częściej

Takie słowa budują w 

dziecku odporność 

emocjonalną i poczucie 

własnej wartości.

„WIERZĘ W CIEBIE.”

„MOŻESZ BYĆ Z SIEBIE DUMNY WIDZĘ,    
ŻE SIĘ STARASZ.”

„NAJWAŻNIEJSZE, ŻE PRÓBUJESZ.”

„KAŻDY MA PRAWO POPEŁNIAĆ BŁĘDY.”

„OCENY SIĘ ZMIENIAJĄ, A TY JESTEŚ 
WCIĄŻ WSPANIAŁY.”



Podsumowanie
Presja nie wspiera rozwoju -

zrozumienie i akceptacja tak.

Dziecko, które czuje, że jest ważne niezależnie 
od wyników, ma odwagę próbować, rozwijać 

się i szukać własnej drogi.

Oceny przeminą, ale emocje, jakie dziecko 
czuje w relacji z rodzicem i nauką, zostaną w nim 
na zawsze.

Największym sukcesem rodzica jest 
dziecko, które wierzy w siebie -nawet po 

porażce.



Rekomendowana 
literatura

Jesper Juul - „Twoje kompetentne dziecko”

Klasyczna pozycja o zaufaniu do dziecka, szacunku i partnerskim podejściu w 
wychowaniu.

Alfie Kohn - „Wychowanie bez nagród i kar”

O tym, dlaczego zewnętrzna motywacja (oceny, nagrody, pochwały) nie działa na 
dłuższą metę - i jak rozwijać motywację wewnętrzną.

Jesper Juul - „Nie z miłości. Mądrzy rodzice - silne dzieci”

O tym, jak stawiać granice i jednocześnie nie ranić - z miłością, ale bez presji.

Małgorzata Musiał - „Dobra relacja. Skrzynka z narzędziami dla 
współczesnej rodziny”

O codziennych sytuacjach w relacji rodzic-dziecko i o tym, jak zamienić napięcie 
w współpracę.

Adele Faber, Elaine Mazlish - „Jak mówić, żeby dzieci nas słuchały. Jak 
słuchać, żeby dzieci do nas mówiły” 

Bestseller o komunikacji z dzieckiem - jak rozmawiać, by budować zaufanie i 
wspierać rozwój.




	Slajd 1: W jaki sposób rodzic może wspierać dziecko w kwestii ocen
	Slajd 2:  
	Slajd 3: Dlaczego temat presji jest tak ważny
	Slajd 4: Czym naprawdę są oceny
	Slajd 5: Niższa ocena to nie powód do krytyki
	Slajd 6: Kiedy oceny stają się źródłem presji
	Slajd 7: Skutki zbyt dużej presji
	Slajd 8: Co wspiera dziecko 
	Slajd 9: Jak rozmawiać o ocenach
	Slajd 10: Jak budować zdrowe podejście do nauki
	Slajd 11: Wspierające zdania, które warto mówić częściej
	Slajd 12: Podsumowanie
	Slajd 13: Rekomendowana literatura
	Slajd 14

